

云南省医科类高校学生教学质量满意度调查

谢亮焜¹⁾, 茅锐²⁾, 张明珠³⁾, 彭艺³⁾, 朱红³⁾, 张露⁴⁾

(1) 昆明医科大学附属口腔医院口腔种植修复科, 云南昆明 650031; 2) 云南师范大学教育科学与管理学院, 云南昆明 650500; 3) 昆明医科大学附属口腔医院口腔内科, 云南昆明 650031; 4) 昆明市延安医院口腔科, 云南昆明 650031)

[摘要] **目的** 调查云南省医科类4所高校学生对教学环境等因素的满意度, 初步了解我省医科类高校教学质量现状. **方法** 采用问卷调查法, 从学生满意度的视角, 对云南省医科类4所高校163名2011年即将毕业的不同专业学生进行问卷调查, 利用有效数据对学生满意度进行分析, 评估学生对教学环境、教师管理、学校教学管理、升学和就业等方面的满意度. **结果** 不同专业的学生对教师管理、学校教学管理、升学和就业等方面的满意度存在差异 ($P=0.000$). 其中法医学专业对此4个方面的满意度持较高态度, 其它的几个专业的学生的满意度相对较低, 且其它专业对这些项目所持的满意度无明显差异 ($P>0.05$). **结论** 云南省医科类4所高校学生对教学质量总体满意度不高, 针对提高教学满意度需要具体分析并提出相应的对策.

[关键词] 医科类; 学生满意度; 教学质量

[中图分类号] G640 **[文献标识码]** A **[文章编号]** 1003-4706 (2013) 04-0155-04

Survey on the Student Satisfaction on the Education Quality in Medical Schools of Yunnan Province

XIE Liang-kun¹⁾, MAO Rui²⁾, ZHANG Ming-zhu³⁾, PENG Yi³⁾, ZHU Hong⁴⁾, ZHANG Lu⁴⁾

(1) Dept. of Oral Implantology and Prosthodontics, the Affiliated Stomatology Hospital of Kunming Medical University, Kunming Yunnan 650031; 2) Dept. of Education Science and Management, Yunnan Normal University, Kunming Yunnan 650500; 3) Dept. of Conservative Dentistry, the Affiliated Stomatology Hospital of Kunming Medical University, Kunming Yunnan 650031; 4) Dept. of Conservative Dentistry, the Yan-An Hospital of Kunming City, Kunming Yunnan 650031, China)

[Abstract] **Objectives** To assess the education quality in four medical schools of Yunnan Province by student satisfaction survey. **Methods** 163 final year students from four medical schools of Yunnan Province were enrolled in the present study. Each participant received a questionnaire asking their satisfaction with “studying environment”, “teacher administration”, “teaching administration”, “further education” and “graduate job finding”. **Results** Statistic differences in satisfactions of “teacher administration”, “teaching administration”, “further education” and “graduate job finding” between students from different specialties were found ($P=0.000$). Forensics students had the highest satisfaction, whereas the other specialties' students showed relatively low satisfactions, and there was no further difference between them ($P>0.05$). **Conclusion** Four medical schools revealed that students' satisfactions in education quality questionnaire survey are not high, in order to improve student satisfaction in education quality, further more detailed and specific analyses and practical solutions are needed.

[Key words] Medical schools; Student satisfaction; Education quality

[基金项目] 云南省科技厅自然科学基金资助项目 (2010ZC115); 昆明医科大学校级教研教改项目 (2012JY06)

[作者简介] 谢亮焜 (1981~), 男, 云南昆明市人, 医学硕士, 主要从事口腔种植和口腔外科学临床和教学工作.

[通讯作者] 张露. E-mail:531623179@qq.com